

Data Sheet of International Master's Courses CAUP, Tongji

同济大学建筑与城市规划学院研究生国际课程(英语)登记表

Course Code 课程编号	2010099	Department 所在系(√)	A	P	L	D	院登记号 CAUP Code	
Instructor(Title) 主讲教师(职称)	Prof. YANG Guiqing 杨贵庆 教授	Other Teachers 合作教师	Prof. HUANG Yi 黄怡教授					
课程中文名	城市规划社会学研究							
Course Name (E)	Urban Sociology							
Form of Teaching 教学形式 (√)	Lectures 讲课	Design Studio 设计课	Seminar 研讨课		Internship 实践课		Others 其他	
	√							
Total Hours 总学时数	36	Hours per Week 周课时	2		Weeks 教学周数		16	
Semester 春季或秋季学期	Spring 春季	Tongji Credits 同济 学分数	2					
Brief Course Description 课程简述 (中英文)								
<p>“城市规划社会学研究”是面向建筑与城市规划学院（及部分其他学院）的研究生英文双语类型的专业课程。本课程将采用基础理论专题讲课（部分特邀讲座）和案例研究讨论相结合的形式，在介绍与城市规划相关的城市社会学研究内容的基础上，从全球化、区域和城市的各个层面，以城市社会学的视角重点讲解并讨论城市社会空间、城市社会心理、社区规划建设以及城市相关政策措施的思考。通过本课程学习，使学生较为深入地了解城市规划社会学研究的基本内容，培养并提高对城市规划实践、城市问题及其相关规划政策的综合分析能力，为今后研究并制定城市规划社会政策建立一定的专业理论基础。</p> <p>Based on introducing urban sociological research related to urban planning, this course focuses on the theories and discussion of urban social space, urban social psychology, community planning, public participation and relevant urban policies in global, regional and local context. Through the series lectures and discussion, students are required to understand the basic contents of urban sociological research on urban planning, and to raise the capability of comprehensive analysis on urban planning practices, urban problems and relevant polices, and to set up theoretical base of studying and formulating social policy of urban planning. This course is taught in English, combining lectures(some of them are taught by invited guest professors) and discussions, opening to post-graduate students from the College of Architecture & Urban Planning and some other relevant colleges in the university. The assignment of the course includes term paper or group presentations on certain selected topics.</p>								

Brief Schedule and Topics 课程进度简表 (中英文)

- 第 1 周 导论：城市社会学与城市规划（负责教师：杨贵庆）
- 第 2 周 城市社会与空间的发展理论概述（负责教师：童明）
- 第 3 周 后现代城市与空间的发展特征（负责教师：童明）
- 第 4 周 当代城市社会与空间的文化维度（负责教师：童明）
- 第 5 周 全球化与信息化时代中的城市社会与空间（负责教师：童明）
- 第 6 周 大都市生活中的社会行为（负责教师：杨贵庆）
- 第 7 周 当今中国城镇化与社会生活方式的转型（负责教师：杨贵庆）
- 第 8 周 城市规划公众参与的基础理论及其发展（负责教师：杨贵庆）
- 第 9 周 社会政治和大都市规划（负责教师：黄怡）
- 第 10 周 环境议题和大都市规划（负责教师：黄怡）
- 第 11 周 全球化和第三世界的城市化（负责教师：黄怡）
- 第 12 周 大都市问题：贫穷、种族歧视、犯罪、住房与经济危机（负责教师：黄怡）
- 第 13 周 专题讨论课/ 特邀讲座
- 第 14 周 专题讨论课/ 特邀讲座
- 第 15 周 专题讨论课/ 特邀讲座
- 第 16 周 考查/ 课程论文或课题汇报

- Week1: Introduction: Urban Sociology and Urban Planning (Prof. YANG Guiqing)
- Week2: Theoretical Summary on Development of Urban Society and Space (Associate Prof. Tong Ming)
- Week3: Features of Development of Postmodern Cities and Space (Associate Prof. Tong Ming)
- Week4: The Cultural Dimension of Contemporary Urban Society and Space (Associate Prof. Tong Ming)
- Week5: Urban Society and Space in the Global and Informational Era (Associate Prof. Tong Ming)
- Week6: Social Behavior in Metropolis Life (Prof. YANG Guiqing)
- Week7: Urbanization and Transformation of Social Life-style in Contemporary China (Prof. YANG Guiqing)
- Week8: Basic Theory and Development of Public Participation in Urban Planning (Prof. YANG Guiqing)
- Week9: Social Politics and Metropolitan Planning (Associate Prof. HUANG Yi)
- Week10: Environmental Issues and Metropolitan Planning (Associate Prof. HUANG Yi)
- Week11: Globalization and Urbanization of the Third World (Associate Prof. HUANG Yi)
- Week12: Metropolitan Problems: Poverty, Racism, Crime, Housing and Economic Crisis (Associate Prof. HUANG Yi)
- Week13: Invited Guest-Prof. Lecture/ Seminar
- Week14: Invited Guest-Prof. Lecture/ Seminar
- Week15: Invited Guest-Prof. Lecture/ Seminar
- Week16: Examination (Presentation/Term paper)

Course Syllabus 课程大纲 (中英文)

Week1: Introduction: Urban Sociology and Urban Planning
 (Prof. YANG Guiqing)
 Syllabus

Interrelation of the two disciplines

Week2: Historical Summary on Development of Urban Society and Space

(Associate Prof. Tong Ming)

General features of Pre-industrial cities

Modernization of Urban society and space

Principal influential elements of post-industrial society: Globalization and informationalisation

Week3: Features of Development of Postmodern Cities and Space

(Associate Prof. Tong Ming)

Modernism and Post-modernism

Post-modernism in cities

Post-modern urbanism

Week4: The Cultural Dimension of Contemporary Urban Society and Space

(Associate Prof. Tong Ming)

Culture as an approach of organizing space

Cultural strategy for space

Cultural identity and urban structure

Week5: Urban Society and Space in the Global and Informational Era

(Associate Prof. Tong Ming)

City and society in the global economy

Urban spatial issues during the progress of globalization

The rise of network society and the influence on urban society and space

Week6: Social Behavior in Metropolis Life

(Prof. YANG Guiqing)

Theories of urban and metropolitan life

Interaction between social behavior and metropolitan space

Neighbouring and community

Week7: Urbanization and Transformation of Social Life-style in Contemporary China

(Prof. YANG Guiqing)

Class stratification and spatial location in Contemporary China

Women, gender and roles, and space in Contemporary China

Week8: Basic Theory and Development of Public Participation in Urban Planning

(Prof. YANG Guiqing)

Theories on public participation in urban planning

Civic society and Public Participation

Public Participation, policy-making and Urban Planning

Week9: Social Politics and Metropolitan Planning

(Associate Prof. HUANG Yi)

Local, urban and central politics

The tragedy of the commons and uneven development

Urban policy and Metropolitan Planning

Week10: Environmental Issues and Metropolitan Planning

(Associate Prof. HUANG Yi)

Environmental quality, sustainable growth and metropolitan planning

The sociology of land-use planning

Utopian schemes: Howard, Le Corbusier, and Wright
Other trends in planning today

Week11: Globalization and Urbanization of the Third World

(Associate Prof. HUANG Yi)
Perspectives on Third World Urbanization
Demography and Third World Urbanization
Patterns of Third World Urbanization

Week12: Metropolitan Problems: Poverty, Racism, Crime, Housing and Economic Crisis

(Associate Prof. HUANG Yi)
Theories of urban problems
Poverty, Racism, Crime, fiscal crisis, etc.
Housing problems: affordability, Access

Week13: Invited Guest-Prof. Lecture/ Seminar

Week14: Invited Guest-Prof. Lecture/ Seminar

Week15: Invited Guest-Prof. Lecture/ Seminar

Week16: Examination (Presentation/Paper Writing)

Main Reference Books 主要参考书目

1. Richard T.LeGates and Frederic Stout. The City Reader.
2. Paul Knox. Urban Social Geography: An Introduction.
3. Henri Lefebvre. The Production of Space.
4. David Harvey. Urbanization and Urban Planning in Capitalist Society
5. Edward Soja. Postmodern Geography.
6. Sharon Zukin. The Cultures of Cities.
7. Saakia Sassen: The Global Cities.
8. John Friedmann and Goetz Wolff. World City Formation: An Agenda for Research and Action.
9. Manuel Castells. The Rise of the Network Society.